



4TH INTERNATIONAL COLLOQUIUM OF GENEALOGY, HERALDRY, AND VEXILLOLOGY (ICGHV4)

June 5 2025, Vilnius, Lithuania, www.icghv.com

Theme: "Heads of State: Ancestry, Coats of Arms, and Flags"



Heraldic and genealogical heritage of the Counts of Cilli

Dr Miha Preinfalk (Slovenia)

Summary (in English)

The Counts of Cilli were one of the most important medieval noble families in today's Slovenia. Their origins date back to the 12th century. In search of political protection, they leaned on the Habsburgs and experienced a great social rise under them. Pragmatic, shrewd and often ruthless politics, and inheritance from extinct related families, brought them extensive possessions in the wider Danube region, from present-day Austria and Hungary to Bosnia. In the field of marriage, they also reached extremely high levels and even married into royal families - Anna of Cilli, for example, was Queen of Poland and Grand Duchess of Lithuania as the wife of Wladyslaw Jagiello, and Barbara of Cilli was Empress of the Holy Roman Empire as the wife of Sigismund of Luxemburg.

Leaning on the Luxemburgs, the Counts of Cilli broke free from Habsburg rule at the beginning of the 15th century and practically transformed their own possessions into an independent territory. This gave them, on the one hand, a princely title in the Holy Roman Empire and, on the other hand, a feud with the Habsburgs, which resulted in a mutual hereditary treaty. The last Count of Cilli was killed in 1456, and the Habsburgs inherited almost all of their property. However, the heritage of the Counts of Cilli lived on. The Habsburgs also adopted their coat of arms and used it as part of their own coat of arms or as a representation of the annexed lands. This is evidenced by numerous depictions up to the 17th century. The genealogical heritage of the Counts of Cilli has also been preserved. Through Barbara of Cilli they were the ancestors of many European noble and royal families. This also applies to all those who are either still active today as heads of state or who lost their thrones in the 20th century.

CV: Miha Preinfalk received his PhD from the Faculty of Arts, University of Ljubljana in 2004. Since 1999 he has been working at the "Milko Kos" Historical Institute ZRC SAZU, where he is currently Deputy Head. His research interests include genealogical and heraldic studies of the nobility in Slovenia and the former Austro-Hungarian monarchy, as well as the remains of their material culture. He has published several monographs on the subject, including a monograph in German on the Auersperg family. He is the author of several critical publications on historical sources and, since 2005, editor of the historical journal "Kronika".

Das heraldische und genealogische Erbe der Grafen von Cilli

Summary (in German)

Die Grafen von Cilli waren eines der bedeutendsten mittelalterlichen Adelsgeschlechter im heutigen Slowenien. Ihre Ursprünge gehen auf das 12. Jahrhundert zurück. Auf der Suche nach politischem Schutz lehnten sie sich an die Habsburger an und erlebten unter ihnen einen großen sozialen Aufstieg. Pragmatische, kluge und oft rücksichtslose Politik und das Erbe von ausgestorbenen verwandten Familien brachten ihnen umfangreiche Besitztümer im weiteren

Donauraum, vom heutigen Österreich und Ungarn bis nach Bosnien. Auch auf dem Gebiet der Heirat erreichten sie ein hohes Niveau und heirateten sogar in königliche Familien ein - Anna von Cilli zum Beispiel war als Ehefrau von Wladyslaw Jagiello Königin von Polen und Großfürstin von Litauen, und Barbara von Cilli war als Ehefrau von Sigismund von Luxemburg Kaiserin des Heiligen Römischen Reiches.

An die Luxemburger angelehnt, lösten sich die Grafen von Cilli zu Beginn des 15. Jahrhunderts von der habsburgischen Herrschaft und verwandelten ihre Besitzungen praktisch in ein eigenständiges Land. Dies brachte ihnen einerseits einen Fürstentitel im Heiligen Römischen Reich und andererseits eine Fehde mit den Habsburgern ein, die in einem gegenseitigen Erbvertrag mündete. Der letzte Graf von Cilli wurde 1456 getötet, und die Habsburger erbten fast ihren gesamten Besitz.

Das Erbe der Grafen von Cilli lebte jedoch weiter. Die Habsburger übernahmen auch ihr Wappen und verwendeten es als Teil ihres eigenen Wappens oder als Darstellung der annektierten Länder. Zahlreiche Darstellungen bis ins 17. Jahrhundert belegen dies. Auch das genealogische Erbe der Grafen von Cilli ist erhalten geblieben. Über Barbara von Cilli waren sie die Vorfahren vieler europäischer Adels- und Königsfamilien. Dies gilt auch für all jene, die entweder heute noch als Staatsoberhäupter tätig sind oder im 20. Jahrhundert ihren Thron verloren haben.

CV: Miha Preinfalk promovierte 2004 an der Philosophischen Fakultät der Universität von Ljubljana. Seit 1999 arbeitet er am Historischen Institut „Milko Kos“ ZRC SAZU, wo er derzeit stellvertretender Leiter ist. Seine Forschungsinteressen umfassen genealogische und heraldische Studien über den Adel in Slowenien und der ehemaligen österreichisch-ungarischen Monarchie sowie die Überreste ihrer materiellen Kultur. Er hat mehrere Monographien zu diesem Thema veröffentlicht, darunter eine deutschsprachige Monographie über die Familie Auersperg. Er ist Autor mehrerer kritischer Publikationen zu historischen Quellen und seit 2005 Redakteur der historischen Zeitschrift „Kronika“.